
 ادعا های ذوالنوری 
درباره جزئیات مذاکرات وین

رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
ادعا های ناگفته ای را در ارتباط با توافق احتمالی اخیر ایران و آمریکا 

مطرح کرد.
مجتبی ذوالنوری در جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای 
اسلامی در نطق میان دستور خود ضمن تبریک اعیاد غدیر و قربان 
موضوع  در  دولت  هیئت  جلسات  در  روحانی  سخنان  به  استناد  با 
سیاست خارجی ایران دولت را متهم کرد که از روز ها و ماه های تبلیغات 
انتخاباتی تا اکنون راهبرد فرافکنی را پیش گرفته و امروز نیز ناکامی های 

خود را گردن قانون اقدام راهبردی مجلس می اندازد.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
یازدهم خطاب به رئیس جمهور گفت: اعلام کردید که دولت یازدهم و 
دوزادهم وظایف خود در رفع تحریم ها را انجام داده است. اعلام کردید 
که اگر مصوبه مجلس نبود، اسفند ماه تحریم ها برداشته می شد. اعلام 
امروز  بلکه همین  نه  فردا  بدهند،  اختیار  به عراقچی  اگر  کردید که 
تحریم ها را برمی دارد. اعلام کردید که آمریکا توبه کرده با چه زبانی 
بگوید که توبه کرده است؟ آنچه به مردم نگفتید را به صورت تیتروار 

اشاره خواهم کرد.
ذوالنوری با بیان این ادعا که »رئیس جمهور می داند از جزئیات 
مطالب موافق نامه وین آگاه هستم« خطاب به حسن روحانی گفت: 
به مردم نگفتید که آمریکا تنها به بخشی از برجام ۱۳۹۴ بر می گردد. 
۵۱۷ تحریم را رفع نمی کند و امکان راستی آزمایی نیز نمی دهد. در متن 
مذاکرات به توافق رسیدید که به خاطر اختلاف افق تنها ۴۸ ساعت 
فرصت راستی آزمایی می دهد. کدام امکان اقتصادی را می شود در دو 
روز راستی آزمایی کرد؟ تیم مذاکره کننده می گوید برداشتن سوئیفت 

دو تا سه ماه طول می کشد.
چگونه راستی آزمایی کنیم؟ به مردم نگفتید که قطعنامه هایی که 
پزش را به مردم دادید، به علت عدم حضور آمریکا در برجام نتوانست 
آن ها را با مکانیسم ماشه برگرداند، اما با توافق ناقص، آمریکا امکان 
استفاده از snap back را پیدا می کند یعنی می تواند سریعا قطعنامه ها 

را برگرداند و مردم را از چاله به چاه بیندازد.
رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان این که »آمریکا حاضر نیست محتوای برجام ۱۳۹۴ را بپذیرد« 
براساس  را  تسلیحاتی  تحریم های  نیست  حاضر  آمریکا  شد:  مدعی 
قطعنامه ۲۲۳۱ لغو کند. رئیس جمهور به مردم نگفته است که آمریکا 
برای تعهد خود برجام حداقلی و برای تعهدات ما برجام پلاس و برجام 

موشکی و منطقه ای را در مذاکرات وین آورده است.
آقای رئیس جمهور به مردم نگفته است که بیانیه پایانی وزراء ۵+۱ 
این است که ما باید در مناسبات امنیتی منطقه با آمریکا همکاری کنیم و 
این یعنی پذیرش برجام منطقه ای. به مردم نگفتید که شرطی که برایتان 
گذاشتند که اگر بیانیه را نپذیرید همه چیز منتفی است یعنی باید با 

دغدغه ها و علایق اروپا و امریکا در مورد کشور های منطقه همکاری کنیم.

تقدیر سرلشکر موسوی از هوانیروز ارتش 
فرمانده کل ارتش، بمناسبت سالروز عملیات غرور آفرین مرصاد 
و تجلیل از نقش هوانیروز ارتش در این عملیات، با حضور در ستاد 
هوانیروز با امیر سرتیپ دوم خلبان یوسف قربانی فرمانده هوانیروز ارتش 

دیدار و از نقش تعیین کننده خلبانان تقدیرکرد.
به گزارش روابط عمومی ارتش، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم 
ضمن  ارتش،  هوانیروز  فرماندهان  و  کارکنان  جمع  در  موسوی 
گرامیداشت یاد و خاطره شهدای هوانیروز، به نقش و رشادت های 
خلبانان و کارکنان فنی آن هواپیمایی در  دوران دفاع مقدس به ویژه در 
عملیات مرصاد اشاره کرد و گفت: هوانیروز در ۸ سال دفاع مقدس نقش 
چشمگیری در خط مقدم دفاع از میهن عزیزمان و همچنین پشتیبانی 

پروازی از رزمندگان داشته است.
فرمانده کل ارتش با گرامیداشت یاد و خاطره شهید سپهبد علی 
صیاد شیرازی و تجلیل از نقش موثر آن شهید والامقام در عملیات 
مرصاد افزود: آخرین عملیات هوانیروز در پایان جنگ تحمیلی، عملیات 
مرصاد بود که با درخشش خلبانان و با همکاری و پشتیبانی دقیق از 
رزمندگان ارتش و سپاه و حضور موثر نیروی هوایی و پدافند هوایی 
ارتش  طومار منافقان را در هم پیچید و برگ زرین دیگری بر کارنامه 

درخشان خود در ۸ سال دفاع مقدس افزود.

رابرت مالی: بایدن می خواهد به کارزار فشار 
حداکثری علیه ایران پایان دهد

نماینده ویژه آمریکا در امور ایران ضمن اذعان به شکست سیاست 
از  آمریکا  ایران، گفت که  علیه  ترامپ  فشار حداکثری دولت دونالد 
ابتدای مذاکرات احیای توافقی هسته ای به وضوح گفته است اگر ایران 
به پایبندی به تعهداتش بازگردد، آن هم به توافق هسته ای باز می گردد 

و تحریم های دوران ترامپ را لغو می کند.
به گزارش شبکه ام. اس. ان. بی. سی، رابرت مالی نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران در گفتگو با این شبکه در پاسخ به این که آیا این 
آمریکا نیست که باید اول به پایبندی به توافق هسته ای بازگردد، چون 
در ابتدا این آمریکا بوده است که از آن خارج شده، گفت: ببینید ما در 
وضعیتی از سوی دولت قبلی قرار گرفته بودیم که رئیس جمهور بایدن 
تصمیم گرفت باید به آن پایان دهیم، یعنی کارزار فشار حداکثری 
ترامپ علیه ایران که به طرز بدی شکست خورد و به منافع آمریکا 
هم آسیب زد. ما شاهد سرعت یافتن برنامه هسته ای ایران و تشدید 
فعالیت های ثبات زدای منطقه ای آن ها بوده ایم که تمامشان بعد از 

کارزار فشار حداکثری ترامپ اتفاق افتادند.
بایدن  رئیس جمهور  بنابراین  داد:  ادامه  آمریکایی  این دیپلمات 
به ما دستور داد برویم و با آن ها دیدار کنیم یا طبق آنچه خودشان 
خواستند غیرمستقیم باشد. ما به وضوح گفتیم که اگر آن ها آماده عمل 
به تعهدات خودشان باشند ما نیز آماده بازگشت به توافق هستیم. به 
بیان دیگر، اگر به تعهدات تحت توافق هسته ای بازگردند، تحریم ها 
را لغو کنیم. این توافق همیشه روی میز بوده است. توافق نبوده، اما 

ایده هایی بوده اند که آمریکا مطرح کرده است.
او همچنین مدعی شد که آمریکا از ماه مارس پیشنهاد لغو تمام 
تحریم های اعمال شده در دوران ترامپ را که تخطی از توافق هسته ای 
بوده اند، در ازای بازگشت ایران به تعهدات هسته ای اش مطرح کرده است.

چه کسی آلت دست بیگانگان است: کیمیا 
علیزاده یا مسوولان همیشه طلبکار؟!

ادامه از صفحه اول
وارد این اتهام سنگین نمی شوم ولی عمیقا بر این باورم آنانی که با 
سوءمدیریت خویش، کشور را به حال و روز فلاکت باری انداخته اند که 
از نخبه علمی و تکنسین فنی تا سرمایه دار و ورزشکارش و نیز بخش 
زیادی از مردم عادی اش از کشور رفته اند )و همچنان می روند( یا آلت 
دست بیگانه و کارمند دشمنان ملک و ملت ایران اند یا در خوشبینانه 
ترین حالت، خام اندیش و ساده لوح.نگاهی به فهرست اعضای تیم 

پناهندگان در المپیک توکیو بیندازید:
- سوریه ۹ ورزشکار - ایران ۵ ورزشکار - سودان جنوبی ۴ ورزشکار 
- افغانستان ۳ ورزشکار - اریتره ۲ ورزشکار - کنگو ۲ ورزشکار - سودان 

۱ ورزشکار - ونزوئلا ۱ ورزشکار - کامرون ۱ ورزشکار - عراق ۱ ورزشکار
واقعا شرم آور نیست؟!

شرم آور نه برای آنان که به توصیه آن مجری به اصطلاح ارزشی 
تلویزیون »جمع کرده و رفته اند« که برای کسانی که جوانان مملکت 
را این گونه رانده اند و بسیار بیشتر از ورزشکار، نخبه و دانشمند و 

کارآفرین از ایران رانده اند.
واقعا چه شباهتی بین ایران و کشورهای جنگ زده و فلاکت زده 
ای چون سوریه و کنگو و افغانستان و عراق و اریتره وجود دارد که از 
بین حدود ۲۰۰ کشور جهان، ایران ما دومین کشور در فهرست تیم 

پناهندگان شده است؟!
غم انگیز است و ای بسا آن خانم مجری معروف الان به ماها می 

گوید: هنوز جمع نکرده و نرفته اید؟!

رییس جمهوری، با بیان اینکه همسایگان ما باید در 
در  رعایت کنند، گفت:  را  عدالت  رودخانه ها  تصرف آب 
زمینه محیط زیست باید با کشورهای منطقه و همسایه 

مشارکت داشته باشیم.
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
سازمان های  ملی  طرح های  افتتاح  آیین  در  دوشنبه 
مناطق آزاد تجاری و اقتصادی و محیط زیست در هشتاد 
با  تولید،  جهش  برای  امید  و  تدبیر  پویش  پنجمین  و 
تبریک ایام مبارک ولادت امام هادی )ع( و روز عید غدیر 
خم گفت: در هشت سال اخیر مناطق آزاد فعالیت بسیار 

خوبی داشتند و مسیر را کاملا تصحیح کردند.
رییس جمهوری افزود: از آغاز دولت، تلاش ما بر این 
بود که مناطق آزاد از مناطق وارد کننده و عرضه کننده 
جذب  و  صادراتی  تولیدی،  مراکز  به  مسافران،  به  کالا 
سرمایه داخلی و خارجی تبدیل شود که در مناطق آزاد 
را توسعه  آزاد  این که مناطق  انجام شد. ضمن  این کار 
دادیم و مناطق مورد نیاز مردم و مورد اصرار استان ها هم 

در مجلس شورای اسلامی تصویب شد.
در  آزاد  منطقه   ۱۵ امروز  اینکه  بیان  با  روحانی 
کشور داریم، گفت: مناطق آزادی که اخیراً تصویب شده، 
می تواند  آزاد  مناطق  شود.  فعال  باید  نزدیک  آینده  در 
کشور را در مسیر تعامل سازنده با کشورهای همسایه و 

کشورهای جهان قرار دهد.
اینکه دولت یازدهم و دوازدهم به حق  با بیان  وی 
دولت سلامت و محیط زیست بوده است، گفت: درمان و 
توسعه بیمه هم به محیط زیست مردم مربوط می شود. 
عمل  وارد  سلامت  موضوع  برای  مختلف  بخش های  در 
بهداشت  به  بخشی  زیست،  محیط  به  بخشی  که  شدیم 
بیمه  ویژه  به  بیمه  توسعه  به  و درمان و یک بخش هم 
سلامت مربوط می شد که با این سه پایه به دنبال سلامت 

جامعه و مردم بودیم.
روحانی اضافه کرد : هرکس منصفانه امروز را با ۸ 
شرایطی  چه  که  ببیند  می تواند  کند  مقایسه  قبل  سال 
ایجاد شده و طبق همین آمار ارائه شده از روزهای پاک، 
روزهای  برابر   ۴ یعنی  روز  به ۸۰  روز  منطقه ای ۲۰  در 
هم  کلان شهرها  در  را  موضوع  این  و  است  رسیده  پاک 

شاهد هستیم.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: توسعه مترو و ریل، 
 ۴ یورو  به  گازوئیل  و  موتورها  سوخت  استاندارد  رساند 
اتوبوس ها و  و ۵، قطع بنزین پتروشیمی و گازی کردن 
حتی برقی کردن آنها که هم اخیراً افتتاح و شروع شده 

است در نهایت همه برای محیط زیست است.
وی خاطرنشان کرد: در کشور شاهدیم نیروگاههای 
تامین  گازوییل  و  مازوت  با  آنها  انرژی  قبلًا  که  زیادی 
می شد امروز بخش بزرگی از آن با گاز تامین می شود که 
برای محیط زیست است. توسعه گازرسانی به روستاها از 

۱۴ هزار به ۳۳ هزار روستا یعنی اهمیت محیط زیست و 
اینکه بوته ها حفظ شود و مردم در سلامت باشند و برای 
گرم کردن خود در زمستان، پخت و پز و سایر مصارف 
محیطی  زیست  مشکلات  که  کنند  استفاده  سوختی  از 

کمتری دارد.
کشور  شرق  به  را  آب  اینکه  کرد:  اضافه  روحانی 
آب  از  آینده  در  ما  شرقی  استانهای  و  رساندیم  کویر  و 
استفاده  فارس  خلیج  یا  عمان  دریای  شده  شیرین 
خواهند کرد همه و همه برای محیط زیست است. اینکه 
از آن برای  همه مشعل ها را در جنوب خاموش کرده و 
بیدبلند  پالایشگاه عظیم  و  استفاده می کنیم  پتروشیمی 
محیط  زیست.  محیط  اهمیت  یعنی  کرده ایم  افتتاح  را 
دریاچه ها  و  تالاب ها  اینکه  و  دارد  مختلفی  ابعاد  زیست 
باید احیا و حق آنها ستانده شود و حقابه ها به آنها داده 

شود یعنی محیط زیست.
یازدهم  دولت های  در  کرد:  تصریح  رییس جمهوری 
عظیمی  بسیار  کار  زیست  محیط  زمینه  در  دوازدهم  و 
و دستگاه های مختلف حضور  وزارتخانه ها  انجام شد که 
و دخالت داشته اند. بخش بزرگی از خوزستان به منظور 
جلوگیری از گرد و غبار  نهالکاری و کارهای بزرگی در 
دولت یازدهم و دوازدهم در این استان انجام شد که همه 

برای محیط زیست است.
روحانی، محیط زیست را از ۸ سال قبل بهتر توصیف 
و در عین حال خاطرنشان کرد: البته این به معنای رفع 
با  باید  زیست  محیط  زمینه  در  نیست.  مشکلات  کامل 
کشورهای منطقه و همسایه مشارکت کنیم چون برخی 
هم  مسایل  برخی  و  ما  همسایه  کشورهای  به  مسایل 
در تصرف آب  ما  مربوط می شود که همسایگان  این  به 

رودخانه ها باید عدالت را رعایت کنند.
وی افزود:  اینکه دو رودخانه بزرگ و مهم دجله و 
فرات را فقط یک کشور استفاده کند و کشور پایین دستی 

خشک شود،  آثار آن به کشورهای همسایه که ما هستیم 
بر می گردد. اینکه در کشور شرقی ما سدها ساخته شود و 
آب به اندازه کافی وارد دریاچه هامون نشود یعنی محیط 

زیست دچار مشکل می شود.
بسیار  کار  باید  کرد:  تاکید  دوازدهم  دولت  رییس 
عظیم در مجامع بین المللی و در موضوع سیاسی و علمی 
در زمینه آب و خاک انجام شود و اگر همه دست به دست 
هم بدهیم می توانیم به شرایط محیط زیستی سالم و قابل 

قبول برسیم.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش دریاچه ارومیه 
را یکی از مسایل بسیار مهم زیست محیطی عنوان کرد 
و گفت: دریاچه ارومیه را با تالاب ها و رودخانه های دیگر 
مقایسه نکنید. به برخی از استان ها در  دولت های یازدهم 
و دوازدهم رفتیم و آنجا معترض بودند که چرا آنقدر به 
دریاچه ارومیه تاکید دارید. علت اینکه از روز آغاز دولت 
پایانی  امروز در روزهای  و  بودیم  ارومیه  فکر دریاچه  به 
هم به فکر آن هستیم این است که اطراف دریاچه ارومیه 
ارومیه  دریاچه  تأثیر خشک شدن  تحت  کیلومتر  صدها 

قرارمی گرفت.
وی ادامه داد:  اگر دریاچه ارومیه با همان روند قبل 
سرمایه گذاری  و  برنامه ریزی  و  می یافت  ادامه   ۹۲ سال 
از نمک تبدیل  پر  به یک محیط خشک  امروز  نمی شد، 
می شد که هر گرد و غبار و هر وزش بادی، همه شهرها، 
از  را در منطقه  و حیات  و درختان  مراتع  مزارع،  باغ ها، 
بین می برد. یعنی جمعیت عظیم ۱۴ تا ۱۵ میلیون نفری 
ارومیه  دریاچه  وقتی  و  است  ارومیه  دریاچه  تاثیر  تحت 

نباشد خطرات بسیار زیادی برای جامعه وارد می شود.
روحانی خاطرنشان کرد: در دولت تدبیر و امید ۱۵ هزار 

میلیاردتومان برای احیا دریاچه ارومیه هزینه شده است
احیای  برای  دولت  اول  از  که  این  بر  تاکید  با  وی 
اینکه کلانتری  از  قبل  ارومیه تلاش شد، گفت:  دریاچه 

مسئول حوزه محیط زیست شود، مسئول احیای دریاچه 
ارومیه بوده است و هنوز هم این مسئولیت ادامه دارد.

دولت  در  اینکه  بیان  با  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
برای  اعتبار  تومان  میلیارد  هزار   ۱۵ دوازدهم  و  یازدهم 
احیای دریاچه ارومیه هزینه شده است، گفت: در اطراف 
گرفته  گردوغبار  جلوی  که  این  برای  ارومیه  دریاچه 
کانال ها و مسیرها لایروبی  است.  بوته کاری شده  شود، 
و  رود  زرینه  و  رود  از سیمینه  که  این  برای  است  شده 
بر  تغذیه کنند. علاوه  را  ارومیه  از جاهای دیگر دریاچه 
این از کشاورزان خواسته شد که از مصرف آب بکاهند. 
تولید  اما  را ۴۰ درصد کاهش دادیم  اگرچه مصرف آب 

محصولات ۱۷ درصد افزایش پیدا کرد.  
چند  از  ارومیه  دریاچه  داد:  ادامه  جمهوری  رییس 
دریاچه  سطح  گرفت.  قرار  احیا  مسیر  در  پیش  سال 
برای ورود  وسیع تر شد، عمق و سطح آب بیشتر شد و 
سالانه یک میلیارد متر مکعب آب به دریاچه طراحی شد.
وی گفت: از این یک میلیارد متر مکعب حدود ۶۰۰ 
میلیون متر مکعب به سد کانی سیب مربوط است که این 
سد در دی ماه افتتاح و آبگیری شد. از این سد تونل ۳۶ 
کیلومتری زده شد که البته  مسیر تونل به دلیل زمین 
شناسی با مشکلاتی روبرو شد و کار را به تاخیر انداخت. 
 ۶۰۰ و  شده  سااخته  تونل  کیلومتر   ۳۵ حال  این  با  اما 
از ساخت تونل  . بعد  باقی مانده است  تا ۷۰۰ متر آن  
کانال هایی نیاز بود که بتوان آب را وارد دریاچه کند که 

آن کانال ها هم به اتمام رسیده است. 
پساب  است  قرار  همچنین  شد:  یادآور  روحانی 
این هم  ارومیه شد که  وارد  تبریز  فاضلاب  تصفیه شده 
 ۵۱ براین  علاوه  است  مکعب  متر  میلیون   ۱۲۲ حدود 
از ارومیه وارد این دریاچه  میلیون مترمکعب هم پساب 
این  وارد  آینده  ماه  دو  آبها ظرف  این  همه  خواهد شد. 

دریاچه شود.
و  لایروبیها  افزایش  کرد:با  اضافه  جمهوری  رییس 
اقداماتی که در بخش کشاورزی انجام شده، ۱۴۶ میلیون 
است.علاوه  یافته  افزایش  دریاچه  به  ورودی  مترمکعب 
براین حدود ۵ هزار حلقه چاه بسته شد و۶ هزار حلقه 

چاه کنترل شده که از آن آب اضافه  برداشت نشود.
وی از تکمیل دو سد دیگر در این منطقه خبر داد 
با  که  می شود  تکمیل  بزودی  ویس  گفت: سد چراغ  و 
تکمیل آن آب سد بوکان رها می شود برای این دریاچه، 

سد سیلوه و چپرآباد هم در حال تکمیل است.
زمان  در   طرح ها  این  همه  امیدوارم  گفت:  وی 
افتتاح وعملیاتی  پاییز  اوایل  تابستان و  پایان  تا  کوتاهی 
مسیر  در  که  باشیم  ای  ارومیه  دریاچه  شاهد  و  شود 
سلامت قرار می گیرد. البته اگر دریاچه بخواهد به سطح 
اکولوژیکی که ۴ هزار و ۳۰۰ کیلومتر مربع دریاچه باشد 

چند سال طول می کشد اما مسیر هموار شده است.

رییس جمهور منتخب وی در ادامه با تاکید بر اینکه باید دست دلالان 
از بازار مصالح ساختمانی به خصوص فولاد و سیمان قطع شود، گفت: حل 
و  بدون قطع کردن دست سوداگران  انبوه مسکن  موانع ساخت  و  مشکلات 

کنترل قیمت از دست آنها ممکن نیست.
به گزارش روابط عمومی دفتر رئیس جمهور منتخب، حجت الاسلام و 
المسلمین سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر دوشنبه در »نشست ویژه بررسی 
الزامات ساخت مسکن« با حضور مدیران و کارشناسان تراز اول حوزه مسکن، 
اظهار کرد: تهیه مسکن همواره یکی از دغدغه های جدی مردم بوده و امروز 
نه تنها خرید مسکن، که اجاره آن هم در شهرهای بزرگ و حتی شهرهای 

کوچک تر به آرزویی دست نیافتنی برای مردم تبدیل شده است.
وی با بیان اینکه گرانی مسکن یک مشکل ریشه ای در ایجاد آسیب های 
اجتماعی نظیر طلاق و حاشیه نشینی است، افزود: در مقطعی ساخت مسکن 
مهر جریان موثری در عرصه ساخت مسکن و خانه دار شدن اقشار محروم به 
راه انداخت اما متاسفانه به جای اصلاح ایرادات طرح مسکن مهر در دوره اول 
دولت فعلی این طرح رسما تعطیل شد. البته در دوره بعدی این نگاه تغییر 

کرد و تلاش شد مسکن مهر با رفع نقایص تکمیل شود.
رییس جمهور منتخب خاطرنشان کرد: مردم در موضوع ساخت مسکن 
عملکرد  درباره  قضاوت  هنگام  و  می دانند  دولت  را  خود  حساب  طرف  مهر 
دولت در این زمینه، تفاوتی بین دولت های یازدهم، دوازدهم و سیزدهم قائل 
نیستند. لذا دولت باید به تعهدات پایبند باشد مگر آنکه در موارد استثنا زیانی 

فاحش و جدی متوجه منافع عمومی باشد.
حجت الاسلام رییسی با تاکید بر اینکه بخش خصوصی نیز باید متقابلا 
متعهد به کار با کیفیت باشد، اظهار داشت: دولت باید از یک سو میدان را 
برای فعالیت بخش خصوصی در زمینه مسکن و دیگر عرصه ها هموار کند و از 
سویی با هدایت و حمایت از فعالیت های بخش خصوصی و اعمال نظارت موثر 

از حقوق مردم دفاع کند.
وی با تاکید بر اینکه باید ابعاد موضوع مسکن از جمله نیاز دقیق مناطق 
مختلف کشور و نیز ظرفیت های موجود برای رفع این نیاز به طور دقیق احصا 
شود، اظهار داشت: اقدامات در حال انجام برای ساخت انبوه مسکن از جمله 
ساخت ۵۳۰ هزار واحد مسکن در قالب طرح اقدام ملی مسکن باید با قوت 
ادامه یابند. اقدامات جدید هم باید با بهره گیری از تجارب گذشته و در نظر 
گرفتن تمام جوانب به شکلی انجام شود که گامی موثر در مسیر حل مشکلات 

مردم باشند.
با روحیه جهادی تلاش کنیم  باید  رئیس جمهور منتخب تصریح کرد: 
زمین برای ساخت حداقل یک میلیون مسکن در سال در محدوده شهرها و 
روستاها با فوریت و بدون تاخیر تامین شود. اگر در این زمینه ابهام قانونی هم 
وجود دارد باید با توجه به انگیزه بالای نمایندگان مجلس هر چه سریع تر این 

ابهامات را برطرف کرد.
باید  انجام شود/  بانک تخصصی  پرداخت تسهیلات مسکن مهر در یک 

دست دلالان از بازار مصالح ساختمانی قطع شود
وزارتخانه های  انتزاع  موضوع  اینکه طرح  بیان  با  رئیسی  الاسلام  حجت 
راه و شهرسازی در مجلس شورای اسلامی به هیچ وجه نباید باعث متوقف 
یا کند شدن اقدامات جاری بخش های تابعه این وزارتخانه شود، خاطرنشان 
کرد: تجربه نشان داده است که پرداخت تسهیلات مسکن بهتر است در یک 
بانک تخصصی انجام شود که هم مردم با چارچوب عملکرد آن بیشتر آشنا 
هستند و هم امکان کنترل و نظارت دقیق تر بر پرداخت این تسهیلات وجود 

خواهد داشت.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه برای تعدیل هزینه ها و تسهیل و تسریع 
ساخت مسکن باید دست دلالان از بازار مصالح ساختمانی به خصوص فولاد 
و سیمان قطع شود، گفت: حل مشکلات و موانع ساخت انبوه مسکن بدون 

قطع کردن دست سوداگران و کنترل قیمت از دست آنها ممکن نیست. اگر 
بازار مسکن کنترل نشود شیرینی ساخت مسکن  فعالیت های سوداگرانه در 

برای مردم از بین می رود.
برای  دیگر  مهم  بسیار  مساله  را  مقررات  ثبات  منتخب  جمهور  رئیس 
در  مردم  زندگی  کرد:  اضافه  و  برشمرد  مسکن  ساخت  تسریع  و  تسهیل 
عرصه های مختلف باید قابل پیش بینی شود و لازمه این موضوع ثبات مقررات 

است.
با  مسکن  ساخت  نهضت  تقویت  بر  ادامه  در  رئیسی  الاسلام  حجت 
استفاده از همه ظرفیت های موجود کشور از بخش خصوصی و تعاونی گرفته 

تا شهرداری ها و قرارگاه های سازندگی تاکید کرد.
وی همچنین در این نشست از زحمات و تلاش های مرحوم علیرضا تابش 
در سالیان طولانی فعالیت در عرصه مسکن روستایی و نیز بازسازی مسکن 

مناطق آسیب دیده از بلایای طبیعی قدردانی کرد.

فساد  با  قضا  دستگاه  مبارزه  تداوم  به  اشاره  با  قضائیه  قوه  رئیس 
مجرم  و  مفسد  افراد  با  عمدتا  کنون  تا  گفت:  تعالی،  و  تحول  دوره  در 
ریشه  که  مادامی  اما  داشت،  خواهد  ادامه  مسیر  این  که  کرده ایم  برخورد 
فساد خشکانده نشود و بستر های فساد وجود داشته باشند، فساد برچیده 

نمی شود.
دیروز  صبح  جلسه  در  اژه ای  محسنی  المسلمین  و  حجت الاسلام 
معاونان  هفته ای  دو  مهلت  پایان  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  عالی  شورای 
در  که  گانه ای  ده  دستورات  اجرای  برای  قضا  دستگاه  عالی  مسئولان  و 
در  تسریع  لزوم  بر  بود،  کرده  ارائه  قضایی  عالی  شورای  جلسه  نخستین 
انجام این دستورات تاکید کرد و در عین حال زمان ارائه گزارش مسئولان 

را به دلیل تعطیلات ۶ روزه اخیر، تا هفته آتی تمدید کرد.
حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای با تقدیر از همکاران دستگاه 
با  که  خواست  مدیران  از  کشور،  سراسر  در  سطوح  و  رده ها  همه  در  قضا 
آموزه های  از  حداکثری  استفاده  و  لازم  آموزش های  ارائه  و  بیشتر  نظارت 
دینی و اخلاقی، نسبت به صیانت از مجموعه قوه قضاییه اهتمام بیشتری 

باشند. داشته 
مرکز  همچون  قضاییه  قوه  نظارتی  نهاد های  به  قضا  دستگاه  رئیس 
برنامه روشن و دقیق  انتظامی دستور داد  حفاظت و اطلاعات و دادسرای 
و هماهنگی را برای پیشگیری از نفوذ جریانات فاسد در مجموعه دستگاه 

کنند. تدوین  قضا 
محسنی اژه ای گفت: »جریانات فاسد تلاش می کنند همه جا از جمله 
عدلیه رخنه ایجاد کنند و نهاد های نظارتی و مدیران ما باید مراقبت کنند 
از همکاران دستگاه عدلیه  افراد و لغزش معدودی  این  تا به واسطه رخنه 

در پیشگاه مردم بدنام نشوند.«
اقدامات  به  اشاره  با  از سخنانش  قوه قضاییه در بخش دیگری  رئیس 
 « کرد:  تصریح  اخیر،  سال  دو  در  تولید  از  حمایت  برای  گرفته  صورت 
برداشته  تولید  بخش  از  قضایی  دستگاه  حمایت  برای  خوبی  گام های 
چه  بدانیم  تا  باشیم  داشته  مشخصی  و  مدون  برنامه  است  لازم  اما  شده، 
کدام  و  دارد  وجود  تولید  از  حمایت  برای  قضاییه  قوه  در  ظرفیت هایی 
بخش های  و  اصناف  کدام  و  هستند  اولویت  دارای  تولیدی  حوزه های 

نیاز به حمایت بیشتر دارند.« تولیدی 
معاون  به  اساس  همین  بر  اژه ای  محسنی  حجت الاسلام والمسلمین 

و  قضا  دستگاه  مقاومتی  اقتصاد  ستاد  رئیس  عنوان  به  قضاییه  قوه  اول 
دادستان کل کشور به عنوان دبیر این ستاد ماموریت داد که برنامه روشن 

و جامعی برای تداوم حمایت های قضایی از نظام تولید را تدوین کنند.
رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به گرانی های 
اخیر، به وزیر دادگستری و سازمان تعزیرات متذکر شد که اقدامات لازم را 
برای کنترل بازار و مقابله با گرانفروشی ها و افراد سودجو پیگیری کنند.

قیمت یک کالای  فاحش  اختلاف  اوقات شاهد  افزود: »گاهی  اژه ای   
مشابه در دو فروشگاه در یک خیابان یا محله هستیم که این مسأله برای 

مردم تعجب آور و غیرقابل قبول است.«
و  دولت  با  که  کرد  تاکید  نیز  دادستان ها  به  قضا  دستگاه  رئیس 
افراد  ندهند  اجازه  تا  باشند  داشته  را  لازم  همکاری های  تعزیرات  سازمان 

سوءاستفاده گر، مردم را بیش از این تحت فشار قرار دهند.
جنگ  و  کبیره  گناه  را  رباخواری  سخنانش  ادامه  در  اژه ای  محسنی 
اما همین  نیست،  زیاد  در کشور  ربا خواری  »میزان  گفت:  و  خواند  با خدا 
میزانی که وجود دارد حقیقتا برخی خانواده ها را به خاک سیاه نشانده و 

گرفتار کرده است.« 
گناه  گرفتن  ربا  هم  و  دادن  ربا  هم  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
با  ربا خواران  ندهند  اجازه  که  کرد  تاکید  دادگاه ها  و  دادسرا ها  به  است، 
ترفند های خاص در محاکم، حاکم شوند و گناه کبیره رباخواری در کشور 

یابد. ادامه 

تفاوت  به  اشاره  با  اژه ای همچنین  والمسلمین محسنی  حجت الاسلام 
ها  بانک   و  نیستند  یکسان  بانکی  »قرارداد های  گفت:  بانک ها  سود  نرخ 
در  اما  برخورد شود،  باید  تخلف می کنند  و هر جا  نمی کنند  یکسان عمل 

صورت لزوم باید قوانین و مقررات هم اصلاح شوند.«
کل  دادستانی  اقدامات  و  تصمیمات  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
با تخلف بانک  ها در دریافت سود،  کشور و دیوان عالی کشور در برخورد 
مرکزی  بانک  فقهی  شورای  همکاری  با  روند  این  جدی  تداوم  لزوم  بر 

کرد. تأکید 
از  دیگری  بخش  در  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
با فساد در دوره تحول و  قضا  مبارزه دستگاه  تداوم  به  اشاره  با  سخنانش 
که  کرده ایم  برخورد  مجرم  و  مفسد  افراد  با  عمدتا  کنون  »تا  تعالی گفت: 
اما مادامی که ریشه فساد خشکانده نشود  این مسیر ادامه خواهد داشت، 

و بستر های فساد وجود داشته باشند، فساد برچیده نمی شود.«
فساد مشخص  گلوگاه های  و  بستر ها  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
هستند، ابراز امیدواری کرد مجموعه دستگاه قضا به ویژه سازمان بازرسی 
و  ریشه ها  مجلس  و  جدید  دولت  همکاری  با  کشور  کل  دادستانی  و 

بستر های فساد را حذف کنند.
دیدار همسر  به  اشاره  با  ای  اژه   المسلمین محسنی  و  حجت  الاسلام 
دیوان  شُعب  بین  تردد  دلیل  به  وی  پرونده  که  اقتصادی  متهمان  از  یکی 
عالی کشور دچار اطاله دادرسی شده، این موضوع را که فردی از سال ۹۶ 
در بازداشت باشد و دو سال فقط پرونده اش درگیر حل اختلاف باشد، غیر 

قابل قبول و دردناک دانست.
در  قضایی  اخلاقی همکاران  مسئولیت  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس 
در  کوتاهی  صورت  در  افراد  به  وارده  معنوی  و  مادی  خسارت های  برابر 
نقض  تجدیدنظر  در  پرونده  یک  که  این  کرد:  تأکید  وظیفه،  انجام  حسن 
شود یا ماده ۴۷۷ آن پذیرفته شود کافی نیست و اگر در یک پرونده حق 

کسی تضییع شود، نمی توانیم نزد خدا و مردم پاسخگو باشیم.
و  حفاظت  مسئولان  به  اژه  ای  محسنی  والمسلمین  حجت  الاسلام 
صورت  به  کرد  تأکید  قضات  انتظامی  دادسرای  و  قضاییه  قوه  اطلاعات 
موردی به سراغ قضاتی بروند که با وجود روشن بودن پرونده، حکم خلاف 
شرع و قانون صادر کرده اند و از آن ها توضیح بخواهند تا معلوم شود خدای 

ناکرده تصمیم و رأی آن ها ناشی از غفلت یا سوءنیت بوده است.

روحانی: کشورهای همسایه در تصرف آب رودخانه ها عدالت را رعایت کنند

رئیس جمهور منتخب: حل مشکلات ساخت مسکن بدون قطع دست سوداگران امکان پذیر نیست

تاکید رییسی بر قطع دست دلالان از بازار سیمان و فولاد

دستورات تازه اژه ای؛ از فساد و گرانی تا نرخ سود بانکی
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